

AWARD CITATION

For the radio operator of the coastal base, 2 Red Banner torpedo boats brigade of
the Black Sea Fleet
sailor ZORENKO NIKOLAJ GRIGORIEVICH

is recommended for "Nakhimov" medal

- | | | |
|-----|--|-------------------------------|
| 1. | Birth year | 1922 |
| 2. | Nationality | Ukrainian |
| 3. | Social background | Peasant |
| 4. | Party membership | VLKSM member |
| 5. | In Red Army service since | 1941 |
| 6. | Participation in the civil war | None |
| 7. | Wounds and contusions | Severely wounded in 1942 |
| 8. | Previous awards recommendations | None |
| 9. | Previous awards and commendations | None |
| 10. | Service the White army or armies of other capitalistic states, enemy captivity | None, none. |
| 11. | Awardee's and his family permanent home address | <i>intentionally obscured</i> |

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Comrade ZORENKO has been serving in the Navy since 1941 and took part in many engagements in the Azov sea against the German-Fascist invaders. Being assigned as a radio operator to an artillery battery, comrade ZORENKO radioed the target acquisition data to the battery commander and thus ensured precise fire was being laid on the enemy firing positions, vehicles and troops concentrations, tanks, railway trains. The precise fire ensured, that the maximum damage was inflicted with the minimal amount of ammunition spent. In one of these artillery engagements, comrade ZORENKO was severely wounded, but despite that, he continued his transmissions until he was relieved.

After the hospitalisation, comrade ZORENKO served as a radio operator in the 2 Red Banner torpedo boats brigade of the Black Sea Fleet. He provided radio communication channel towards the the torpedo boats during their combat operations.

Comrade ZORENKO participated in the Novorossiysk, Kerch, and Sevastopol operations, providing the command with the radio channel between the torpedo boats and the headquarters.

Comrade radio operator ZORENKO contributed greatly to all these combat successes of our glorious motorboat sailors. He ensured excellent communication between the the motorboats and the higher headquarters.

For courage and bravery in the struggle against the German invaders and providing excellent communication to the headquarters, he deserves state award - "Nakhimov" medal.

Commander of the coastal base of
2 Red Banner torpedo boats brigade of the Black Sea Fleet
Hero of Soviet Union
10.11.1944 Captain Commander signature /TESLENKO/



II. Conclusion of the superiors

To be bestowed with “Nakhimov” medal

Commander of 2 Red Banner torpedo boats brigade of the Black Sea Fleet

Captain *signature* /V.PROTSENKO/

14 November 1944

III. Conclusion of the Black Sea Fleet Council

IV. Award record

Bestowed with “Nakhimov” medal by the decree # 010/n issued by
2 Red Banner torpedo boats brigade of the Black Sea Fleet on 15 November 1944.

Captain III rank

Chief of Staff

signature /B.BOBYNIN/

17.11.1944



876

Наградной лист

На Радиота Береговой Базы 2 Нов.Краснознам.Бригады ТКА ЧФ
должность, наименование воинской части, соединения, учреждения или заведения

Краснофлотца З О Р Е Н К О Николая Григорьевича
военное звание, фамилия, имя и отчество

Медаль "НАХИМОВА"
наименование награды

1. Год рождения 1922 2. Национальность Украинец
3. Соцположение Крестьянин 4. Партийность и стаж ВЛКСМ
5. С какого времени в РККА и ВМФ 1941 6. Участие в гражданской войне не участв.
7. Ранения и контузии Тяжело ранен в 1942 году.
8. Представлялся ли ранее к награде, когда и за что Не представлялся
9. Какие имеет поощрения и награды и за что Не имеет
10. Служба в белой или других буржуазных армиях и пребывание в плену Не служил
11. Постоянный адрес _____

ДЛЯ ПОДШИВКИ

1. КРАТКОЕ, КОНКРЕТНОЕ ИЗЛОЖЕНИЕ ЛИЧНОГО БОЕВОГО ПОДВИГА ИЛИ ЗАСЛУГ
(Составляется в штабе воинской части, соединения, учреждения или заведения)

Тов. ЗОРЕНКО в ВМФ с 1941 года, он был участником многих боев с немецко-фашистскими захватчиками при Азове. Находясь на батареях в качестве радиота тов. ЗОРЕНКО передавал корректировочные данные командиру Батарей, тем самым обеспечивал точную стрельбу по огненным точкам противника, скоплениям автомаши, танкам, железнодорожным эшелонам, расходуя минимальное количество снарядов, одновременно нанося врагу огромный урон в живой силе и технике. В одном из артиллерийских боев тов. ЗОРЕНКО был тяжело ранен. Однако, несмотря на тяжелое ранение он продолжал корректирование до тех пор, пока его не сменили. После госпиталя тов. ЗОРЕНКО, будучи во 2 НКВТКА, в качестве радиота обеспечивал радиосвязью боевые действия торп. катеров, устанавливая с ними связь при выполнении боевого задания. Т. ЗОРЕНКО участвовал в Новороссийской, Керченской и Севастопольской операциях, обеспечивая командование боевое управление торпедными катерами связью с внештатными штабами. Во всех проведенных операциях против немецко-фашистских захватчиков и боевых успехов оловных катерников есть немалая заслуга радиота ЗОРЕНКО, обеспечивающего отличную связь с внештатными командованием и торпедными катерами. За мужество и отвагу, в боях с немецкими захватчиками и отличное обеспечение командование 2 НКВТКА связью достоин награждения медалью НАХИМОВА.

КОМАНДИР Б/БАЗЫ 2 НКВТКА ЧФ
 ГЕРОЙ СОВЕТСКОГО СОЮЗА
 КАПИТАН 2 РАЙГА

Медаль

10.11.44 г.

/ТЕСЛЕНКО/.

КОМАНДИР (начальник)

« » 194 года

2. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВЫШЕСТОЯЩИХ НАЧАЛЬНИКОВ

Наградить медалью НАХИМОВА

КОМАНДИР 2 НОВ.КРАСНОЗНАМ.ВТКА ЧФ
КАПИТАН 2 РАНГА

[Signature] /в.ПРОЦЕНКО/

14.II.44 г.

3. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА ЧФ

4. ЗАКЛЮЧЕНИЕ НАГРАДНОЙ КОМИССИИ НКВМФ СССР

Председатель

НАГРАЖДЕН: Приказом Командира 2 НОВ.КВТКА ЧФ № 10 от 15 ноября
1944 г. *Члены:* медалью НАХИМОВА

НВ Ч. ШТАБА 2 НОВ.КВТКА ЧФ *[Signature]* /в.ВОВНИН/

КАПИТАН 3 РАНГА

17.II.44 г.